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رییس جمهور بــا بیان اینکه احیای امید و اعتماد 
عمومی با اقدام و عمل شدنی است، گفت: محکوم 
به موفقیت هستیم؛ نه می توانیم توقف کنیم و نه 

اجازه عقب گرد داریم.
به گزارش از ایرنا، آیت الله سید ابراهیم رییسی عصر شنبه در 
نشست هم اندیشی با جمعی از علما و روحانیون با بیان اینکه 
شخصاً ارتباط با علما را فرصتی مغتنم برای دولت می دانم، گفت: 
دولت تلاش کرده در سطوح مختلف با علما و نهاد روحانیت 

ارتباط داشته باشد و از نظرات و مشورت های آنان بهره بگیرد.
رییس جمهور با بیان اینکه امروز به لطف خدا امید و انتظار 
مثبت از دولت به وجود آمده که باید با اقدام و عمل تثبیت شده 
و ارتقا یابد، افزود: ارتقای این امیدواری به معنای تبدیل آن به 
مشارکت، نشاط و سرمایه اجتماعی است و دولت در این مسیر 

گام برمی دارد.
 دشمن تلاش می کند روایت مخدوش خود را

 در ذهن مردم جا بیندازد
آیت الله رییســی تبدیل امیدواری به سرمایه اجتماعی را در 
روایت صحیح از اقدامات انجام شــده دانســت و گفت: امروز 
جنگ روایتها است و دشمن تلاش دارد روایت مخدوش خود 
را از مسیر ۴۰ ساله انقلاب در ذهن مردم جا بیندازد اما بهترین 
و منصفانه ترین روایت در دسترس از آنچه در سالهای پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی گذشته و مسیری که باید در ادامه طی 
کنیم، در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی تبیین شده است و دولت 
مردمی صراحتا اعلام کرده که این بیانیه را مبنای تمام اقدامات 

و برنامه های خود می داند.
 دولت در پی مردمی کردن حکمرانی و اداره امور

 به معنای واقعی است
رییس جمهور با اشاره به اینکه گفتمان دولت مردمی همان 
گفتمان امام راحل و مقام معظم رهبری اســت، تصریح کرد: 
دولت اجرای عدالت را در تمام عرصه ها و در تمام سطوح دنبال 

خواهد کرد و به دنبال تحقق مردمی کردن حکمرانی و اداره امور 
به معنای واقعی است.

آیت الله رییسی با اشاره به اهمیت توجه به فرهنگ خاطرنشان 
کــرد: باید سیاســت های اقتصادی و فرهنگــی را توأمان و 
دوشادوش هم پیش برد و دولت نگاه »انقلابی و جهادی« و 
»توجه به جوانان و نسل بالنده انقلاب« را در این ۲ عرصه را در 

دستور کار خود قرار داده است.
وی با استقبال از پیشنهاد ایجاد هماهنگی و هم افزایی بین 
نهادهای تبیینی و تبلیغی دولتی، حاکمیتی، غیردولتی و مردمی 
گفــت: در این دولت تمام ظرفیت هــای نظام در بخش های 

مختلف حاکمیتی و دولتی در کنار هم قرار گرفته و خطایی که 
در گذشــته در جدا کردن نهادهای انقلابی از نهادهای دولتی 

اتفاق افتاده بود اصلاح شده است.
رییس جمهــور افزود: امــروز همه نهادهــا و بخش های 
زیرمجموعــه نظام جمهوری اســلامی زیر نظر مقام معظم 
رهبری و با یک آهنگ واحد فعالیت می کنند و حتی در عرصه 
سیاســت خارجی نیز نهادهای انقلابی و وزارت امور خارجه 
کاملا هماهنگ هستند؛ در این دولت سیاست گذاری بر اساس 
قانون اساســی از سوی مقام معظم رهبری انجام شده و همه 

دستگاههای دیگر مجری این سیاست ها هستند.

طی ۷ ماه گذشته بسیاری از راههای فرار مالیاتی 
مسدود شده است 

آیت الله رییسی پیگیری شبانه روزی تحقق کامل شبکه ملی 
اطلاعات، بهره برداری از سامانه جامع تجارت، راه اندازی درگاه 
ملی صدور مجوزها و اجرای اصلاحات در نظام مالیاتی را بخشی 
از فعالیت های دولت در حدود ۷ ماه گذشته عنوان کرد و اظهار 
داشت: در نتیجه این اقدامات شفاف سازی قابل قبولی در عرصه 
فعالیت های اقتصادی ایجاد شده و به عنوان مثال بسیاری از 

راههای فرار مالیاتی شناسایی و مسدود شده است.
رییس جمهور تصریح کرد: دولــت همچنین تلاش کرده 
بخش ها و وظایف مغفول دســتگاه ها را فعال کند. به عنوان 
مثال بخش سازندگی در وزارت جهادکشاورزی، بخش جوانان 
در وزارت ورزش و جوانان و بخش برنامه در ســازمان برنامه 
و بودجه مورد توجه بیشتری قرار گرفته تا آنچنان که شایسته 

است فعال شوند.
 دولت به هیچ وجه متصدی شایسته ای

 در عرصه اقتصاد و فرهنگ نیست
آیت الله رییســی با بیان اینکه دولت به هیچ وجه متصدی 
شایسته ای در عرصه اقتصاد و فرهنگ نیست، خاطرنشان کرد: 
دولت مردمی ســعی کرده نقش آفرینی خود را در عرصه های 
مختلف در ســه زمینه »هدایت، نظارت و حمایت« ســامان 
دهد و بر همین اســاس اصلاح نحوه اجرای سیاســت های 
خصوصی سازی را با هدف واگذاری صحیح بنگاه های اقتصادی 

به بخش خصوصی واقعی دنبال کرده است.
 رونق بخشی به تولید محوری ترین رویکرد 

دولت است
رییس جمهور رونق بخشی به تولید را محوری ترین رویکرد 
دولــت عنوان کرد و گفت: باور داریم که غلبه بر مشــکلات 
عرصه های مختلف کشور از جمله در زمینه نظام بانکی، رشد 
نقدینگی و ایجاد اشــتغال در گرو سامان دادن تولید است. به 

عنوان مثال اگر تولید در روستاها رونق یافته و به صرفه شود 
دیگر شاهد خالی شدن روستاها و رشد حاشیه نشینی نخواهیم 
بود.آیت الله رییسی با اشــاره به اینکه دولت تلاش کرده رفع 
دغدغه های مردم، نخبگان و رهبری در عرصه های مختلف 
پولی و بانکی، صادرات و واردات، مالیات و امثال آن را با جدیت 
دنبال کند، اظهار داشت: دولت مردمی ضمن تلاش برای جبران 
عقب ماندگی ها، در همان روزهای آغاز به کار با حجم انبوهی 
از مطالبات انباشــت شده بخش های مختلف جامعه از جمله 
فرهنگیان و لایحه رتبه بندی معلمان مواجه شــد که تلاش 

کرده ایم یک به یک به این مطالبات رسیدگی کنیم.
راهبرد دولت ایجاد امید و اعتماد مردم و 

خنثی سازی تلاش دشمن است
رییس جمهور تاکید کرد: با وجود همه مشــکلات و موانع 
موجود، هر چه به پیش می رویم آینده را بیش از پیش روشن و 
امیدوارکننده می بینم. راهبرد و کلان پروژه دولت ایجاد و ارتقای 
امید و اعتماد نزد مردم و خنثی سازی تلاش دشمن برای ایجاد 
یأس و ناامیدی در جامعه است. پیش از سخنان رییس جمهور 
تعدادی از علما و روحانیون حاضر در جلسه در سخنانی به طرح 
نظرات و دیدگاه های خود پرداختند. ضرورت پیشبرد جهاد تبیین 
بر اساس خردجمعی و با برنامه ریزی دقیق، تلاش بیشتر برای 
عملیاتی شدن بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی، تسریع در تعیین 
تکلیف انتصابات در دولت، طراحی فرهنگ مقاومتی در کنار 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، ایجاد عقبه راهبردی فرهنگی، 
چاره اندیشــی و اقدام جدی و فوری بــرای مقابله با افزایش 
قیمت ها، توجه به پیچیدگی های تهاجم فرهنگی دشــمن و 
ارتباط آن با آســیب های اجتماعی، تلاش برای مردمی سازی 
حکمرانی و دولت و تحقق مردم سالاری دینی به معنای واقعی، 
چاره اندیشی درباره مشکل رو به فزونی بدحجابی و بی حجابی 
و توجه بیشتر به موضوع فلسطین برای ایجاد و تقویت اتحاد 

ملل مسلمان از جمله مسائلی بود که در این جلسه مطرح شد.

رییسی: نه می توانیم توقف کنیم و نه اجازه عقب  گرد داریم در واکنش به اظهارات دولت سیزدهم؛
 همتی: خود دولت می داند بانیان وضع موجود

 چه کسانی هستند
رییس سابق بانک مرکزی گفت: ۹ ماه از عملکرد دولت جدید گذشته است توصیه 
میکنم به جای پرداختن به واژه بانیان وضع موجود بهتر است نظارت کنند بر عاملین 

وضع موجود.
به گزارش اقتصادآنلاین، عبدالناصر همتی، رییس سابق بانک مرکزی  در واکنش به اظهارات دولت 
سیزدهم گفت: خودشــان می دانند بانیان وضع موجود چه افرادی هستند.انتقادات من ربطی به دولت 
دوازدهم ندارد. من احساس تعهد می کنم به افرادی که به من رای داده اند.وی افزود: آنها مطالباتی داشته 
اند و من وظیفه دارم مطالبات آن ها را پیگیری کنم و این حمله نیست. ۹ ماه از عملکرد دولت جدید گذشته 
است توصیه میکنم به جای پرداختن به واژه  بانیان وضع موجود بهتر است نظارت کنند بر عاملین وضع 

موجود. عاملین وضع موجود چرا به قول های خود عمل نمی کنند.

آقای رئیس جمهور، پیش از آنکه در رأی اعتماد خود 
تجدیدنظر کنیم، به وزرایتان هشدار دهید

یک نماینده مجلس گفت: آقای رئیس جمهور مجلس کابینه را حمایت کرد ، پس 
پیش از آن که در رأی اعتماد خود تجدیدنظر کند به وزرایتان هشدار دهید در عمل به 

وعده ها در برنامه هایشان جدی تر باشند.
به گزارش ایلنا، صدیف بدری در نشست صحن علنی دیروز مجلس در تذکری خود خطاب به رئیس 
جمهور با انتقاد از اینکه سکه گرانی افسارگسیخته امروز به نام برنج و در روزی دیگر به نام کالاهای اساسی 
دیگر ضرب می شود، گفت: کمبود عرضه بازار خودرو را متلاطم کرد و لغو مجوز واردات هم هیزمی بود بر 
آتش آن؛ ارز ترجیحی حذف نشده قیمت دارو سر به فلک کشید و دردی مضاعف به قشر مستضعف وارد 
کرد.نماینده مردم اردبیل و نمین و نیر و سرعین در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: آقای رئیس جمهور 
تن نحیف مستضعفان تاب تحمل گرانی ها را ندارد، مجلس کابینه را حمایت کرد و پیش از آنکه در رأی 
اعتماد خود تجدیدنظر کند به وزرایتان هشدار دهید در عمل به وعده ها در برنامه هایشان جدی تر شده و 

ابتکارعمل را از دست دلالان بگیرند.

ارزهای آزادشده در سه بخش هزینه می شود
رئیس سازمان برنامه و بودجه، سیاست دولت را در قبال نحوه هزینه کرد ارزهای آزاد 
شده ایران از دیگر کشورها برای جبران کسری بودجه، توسعه و پیشرفت کشور 

اعلام کرد.
به گزارش ایلنا، مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه ارزهای 
آزاد شده ایران در دیگر کشورها تا چه میزان می تواند به جبران کسری بودجه سال جاری کمک کند و در 
کدام بخش ها هزینه خواهد شد، گفت: ارزهای آزاد شده در سه بخش در اختیار بانک مرکزی، صندوق 
توسعه ملی و دولت قرار می گیرد تا براساس سیاست و برنامه مشخص هزینه شود. وی در واکنش به انتظار 
افکار عمومی در خصوص اینکه با آزادسازی ارزهای بلوکه شده ایران اتفاقات موثری در کشور اتفاق بیافتد، 
بیان کرد: قطعا همینطور است و اگر ارزی آزاد شود، برای کمک به پیشرفت پروژه های عمرانی، کارهای 

زیرساختی و رفع مشکلات مردم تزریق می شود و این موضوع کاملا روشن است.

جداول بودجه ۱۴۰۱ به شکل فاجعه باری تغییر داده شده است 
قانونی که عدالت ندارد، شرافت ندارد

نماینده مردم کلیبر، خداآفرین و هوراند در مجلس با بیان اینکه جداول بودجه ۱۴۰۱ 
به شکل فاجعه باری تغییر داده شده است، گفت: این جداول یا باید اصلاح شود یا 

باید به پیشنهاد دولت بازگردد.
به گزارش ایلنا، حسین حاتمی در نشست علنی دیروز مجلس در تذکری خود، گفت: جداول بودجه ۱۴۰۱ 
به شکل فاجعه باری تغییر داده شده است و اسم شهرستان برخورداری با تخصیص ۱۰۰ میلیارد تومان در 
ردیف محرومیت ها دیده شده در حالی که شهرستانی محروم مثل چارویماق در ردیف محرومیت لحاظ 
نشده است.وی افزود: تهران و همدان با حدود ۲۰ درصد افزایش اعتبار مواجه شده در حالی که برخی از 
استان های محروم بعضا منهای ۱۰ درصد کاهش اعتبار داشته اند، متوسط دریافتی یک کمیته امدادی 
محروم و مظلوم زیر ۳ هزار تومان افزایش داشته در حالی که متوسط افزایش روزانه یک هیات علمی بیش 
از ۴۰۰ هزار تومان بوده است.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار داشت: هیچ تحت پوشش کمیته 
امدادی عضو کمیسیون تلفیق نبوده است اما اکثر اعضای تلفیق هیات علمی دانشگاه بوده اند، قانونی که 

عدالت ندارد شرافت ندارد. این جداول یا باید اصلاح شود یا باید به پیشنهاد دولت بازگردد.

عضو کانون صرافان مطرح کرد
بی عدالتی در عرضه ارز نیمایی به صرافی ها

رئیس سابق کانون صرافان با اشاره به وضعیت فعلی قیمت ها در بازار ارز گفت: زمانی 
که در عرضه ارز نیمایی به صرافی ها عدالت لحاظ نشود، صرافانی که نتوانسته اند این 
ارز را دریافت کنند، مجبور می شوند تا ارز مورد نیاز خود را با قیمت بالاتری بخرند که 

این موضوع موجب افزایش قیمت ها در بازار می شود.
کامران ســلطانی زاده در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت فعلی قیمت ها در بازار ارز اظهار کرد: در دو 
هفته ابتدایی ســال جدید به دلیل تعطیلات نوروز، افزایش قیمتی در بازار ارز شکل نگرفت اما پس از 
اتمام تعطیلات، روند صعودی قیمت ها کلید خورد و نرخ دلار با رشدی بیش از ۲۰۰۰ تومان از کانال ۲۵ 
هزار تومان به کانال ۲۷ هزار تومان رسید.وی یکی از عوامل تاثیرگذار بر افزایش قیمت ها در بازار ارز را 
رشد قیمت های پایه ارزها در سامانه نیما دانست و گفت: علاوه براین، به نتیجه نرسیدن برجام و حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی نیز از دیگر عوامل موثر در این زمینه است. اگر در سامانه نیما، افزایش عرضه و کاهش 
قیمت های پایه را نداشته باشیم، این افزایش قیمت ها در روزهای آتی نیز ادامه خواهد داشت. عضو کانون 
صرافان ادامه داد: افزایش عرضه ارز در سامانه نیما باید با عدالت توزیع همراه باشد و اینگونه نباشد که 
برخی از صرافان این ارز را دریافت کنند اما برخی دیگر نه. زیرا، این عدم هماهنگی می تواند بر افزایش 

قیمت ها در بازار ارز تاثیر بگذارد.

پس از ممنوعیت دریافت کپی مدارک هویتی؛
بی اعتنایی بانک ها به بخشنامه بانک مرکزی 

بانک ها همچنان به بخشنامه بانک مرکزی مبنی بر ممنوعیت دریافت کپی مدارک 
هویتی توجهی ندارند و حتی بخشــنامه های تاکیدی بانک مرکزی باعث نشده تا 

بانک ها از شهروندان درخواست کپی مدارک هویتی نکنند.
به گزارش اقتصادآنلاین، پایش و بررسی اجرایی شدن بخشنامه بانک مرکزی که پیرو بخشنامه سازمان 
اداری و استخدامی کشور با موضوع ممنوعیت دریافت کپی مدارک هویتی، به کلیه بانک ها ابلاغ شده بود، 
نشان می دهد به طور میانگین تنها ۱۷ درصد از بانک های منتخب در این پایش، مفاد بخشنامه ممنوعیت 
دریافت کپی مدارک را رعایت کرده اند.این پایش توسط عوامل اجرایی طرح مبنا از ۷۵۶ شعبه از شعب 
بانک های منتخب در ۲۳ استان کشور انجام شده و نتایج نشان می دهد شعب بانک های دولتی ۱۳.۳ 
درصد، بانک های خصوصی ۱۴.۳ درصد و بانک های قرض الحسنه ۴۰ درصد، این بخشنامه را به اجرا 
درآورده اند.سازمان اداری و استخدامی کشور در راستای استقرار دولت الکترونیک، طی بخشنامه ای دریافت 
کپی مدارک هویتی توسط دستگاه های اجرایی از خدمت گیرندگان را ممنوع کرده است و این موضوع 
توسط بانک مرکزی برای همه بانک ها بخشنامه شد. حتی در سال ۱۳۹۹ بانک مرکزی بر اجرای مفاد 
بخشنامه قبلی خود و »پذیرش و جایگزینی استعلام الکترونیکی و حذف مستندات کاغذی معادل در افتتاح 
حساب، درخواست و دریافت تسهیلات، درخواست صدور و تحویل دسته چک« با صدور بخشنامه ای، 
تاکید کرد اما همچنان برخی بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی کماکان بر خلاف مفاد بخشنامه های 
یاد شــده، از شهروندان مدارک هویتی درخواست می کنند.بارها اعلام شده که دریافت کپی مدارک در 
دستگاه های اجرایی و بانک ها خلاف قانون است و مردم می توانند در صورت مواجه با چنین درخواستی 

موضوع را به صورت تلفنی به بازرسی بانک مربوطه اطلاع دهند.

اعتراض مسافران از کاهش فاصله صندلی هواپیماها
  معاون وزیر: از استانداردهای سازنده هواپیما 

عدول نکردیم
عکس  های ارســال شده از سوی مسافران به طور واضح نشان می دهد، مسافران 
به ســختی در ردیف های صندلی جا گرفته اند. این در حالی است که تغییر ردیف 
صندلی های هواپیما از یک استاندارد مشخص تبعیت می کند و نباید آن استانداردها 

نادیده گرفته شود.
به گزارش ایلنا، کاهش فاصله صندلی در بخش اکونومی در هواپیما یکی از مشــکلات و اعتراضات 
مسافران بوده  است اما این اعتراض در دوران کرونا و اعمال پروتکل فاصله اجتماعی و پذیرش مسافر با ۶۰ 
درصد ظرفیت مسافر به طور قابل توجهی افزایش پیدا کرد و این شائبه ایجاد شد که مدیران شرکت های 
هواپیمایی برای جبران کاهش پذیرش مسافر با توجه به ظرفیت خود، اقدام به اضافه کردن ردیف های 
صندلی کرده اند. درباره کاهش فاصله صندلی های مسافران در هواپیماها، یک مقام صنفی در این حوزه 
در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه هیچ شرکتی نمی تواند خودسرانه به تغییر تعداد صندلی های هواپیما اقدام 
کند، گفت: استاندارد بین صندلی ها معمولا بین ۲8 تا ۳۲ اینچ در نظر گرفته می شود اما اغلب شرکت های 
سازنده هواپیما، براساس نوع هواپیما فاصله استانداردی برای صندلی ها تعریف می کند و گاها این فاصله ها 
و نوع چیدمان صندلی براساس سفارش مشتری تعیین می شود .وی با بیان اینکه تغییر ردیف و تعداد 
صندلی ها می تواند بر روی وزن و بالانس هواپیما اثر بگذارد، ادامه داد: هر شرکتی می تواند نسبت به تغییر 
چیدمان صندلی اقدام کند اما هر تغییر باید با موافقت و تایید سازمان هواپیمایی کشور باشد. شاید برخی از 
شرکت های هواپیمایی برای دلایل اقتصادی،  بخواهند تعداد صندلی های هواپیما را افزایش دهند یا اینکه 
بخش فرست کلاس و بیزنس را حذف و به جای آن، صندلی های اکونومی را جایگزین کنند اما پیش از 
این باید از سازمان هواپیمایی مجوز مورد نظر را دریافت کند.  همچنین »محمد محمدی بخش« رییس 
سازمان هواپیمایی کشوری درباره امکان کاهش فاصله صندلی های هواپیما و افزایش تعداد صندلی ها و 
اعتراض مسافران دراین باره  اظهار داشت: صندلی هواپیما و نصب آن استاندارد و ریل مشخصی دارد. 
تعداد صندلی و نحوه چیدمان آن در هر هواپیما با توجه به مدل هواپیما از لحاظ بدنه باریک و بدنه پهن 
متفاوت است اما هیچ یک از شرکت های هواپیمایی از استانداردهای کارخانه سازنده این هواپیماها عدول 

نکرده  است.

اخبار کوتاه 

حقیقت وام وسوسه کننده »جوانان« در ۱۴۱۶ ؛ شوآف خانه دار کردن یا پرُ شدن منابع بانک مسکن
افزایش سقف وام مسکن تا ۲ میلیارد تومان در حالی 
این روزها می تواند موجب خوشحالی خانه اولی ها 
و جوانان شود که با بررسی رشد قیمت مسکن در 
۱۴۱۶ باید پرسید که این تسهیلات در آن سال ها 

کفاف خرید می دهد؟
 خانه دار شدن جوانان این روزها برای هر خانواده ای یک رویا 
محسوب می شود و اگر این خانه دار شدن با دریافت تسهیلات 
همراه باشد دلچســب تر و رویایی تر خواهد بود. بانک مرکزی 
و بانک مسکن در ســال های اخیر در راستای تنوع بخشی در 
روش های پرداخت و تسهیلات مسکن ابزارهای متنوعی را در 
نظر گرفته اند و یکی از این ابزارها که چندان هم جدید نیســت 
صندوق پس انداز مســکن جوان است. پس با مصوبه اخیر اگر 
متقاضیان در بانک مسکن افتتاح حساب و حداقل ۴۰۰ هزار تومان 
را ماهانه پرداخت کنند پس از دوره ۱۵ سال می توانند از سقف وام 

که همانا ۲ میلیارد تومان خواهد بود استفاده کنند.
این اقدام اگر چه با پیشنهاد بانک مسکن هر سال ارائه می شود 
و شورای پول و اعتبار هم بعد از موافقت از سوی بانک مسکن آنرا 
عملیاتی و اجرایی می کند اما رشد سقف وام شاید موضوع تازه ای 
نباشد چرا که همه ساله با پیشنهاد بانک مسکن به بانک مرکزی 
عملیاتی می شــود. اما نکته مهم این است که این رشد سقف 
تسهیلات شــاید در حال حاضر یک واحد مسکونی در مناطق 
جنوب شهر را بتواند پوشش دهد اما آیا در سال ۱۴۱۶ نیز این وام 

می تواند کفاف خرید یک واحد مسکونی را بدهد؟
اگر بخواهیم به عقب بازگردیم و فقط بازار مسکن دهه ۹۰ را 
یک بررسی اجمالی کنیم و گریزی به آن بزنیم متوجه خواهیم شد 
که در دهه ۹۰ تعداد مستاجران به دلیل رشد جهش گونه مسکن 
بیشتر شده و میزان سرمایه گذاری و ساخت و ساز نیز سال به سال 
به دلیل افت قدرت خرید بخش تقاضا، روند نزولی را حفظ کرده 

است.در واقع دهه ۹۰ شمسی با کاهش قدرت خرید مسکن در 
میان قشر متوسط جامعه و افزایش تورم در بخش مسکن روبرو 
بوده که این موضوع در ســال های اخیر، کشور را با رشد اجاره 
نشین ها روبرو کرده است به طوری  که هر ساله چندین هزار نفر 
به تعداد مستاجران افزوده می شوند که از عوامل افزایش اجاره بها 
به شمار می رود. براساس آمار، در سال ۹۰ حدود ۲۶ درصد خانوار 
کشور اجاره نشین بودند اما تا پایان سال ۹۹ تعداد خانوار مستأجر به 

بیش از ۳8 درصد رسیده است.
این گزارش برای بررسی و نشان دادن اینکه در دهه ۹۰ چه تعداد 
به تعداد مستاجران اضافه شده است ندارد بلکه می خواهد بگوید 
وقتی قیمت مسکن هر سال رشدی بالا دارد و مبالغی که در حال 
حاضر می تواند به خانه دار شدن برخی اقشار و دهک های متوسط 

کمک کند آیا در سال ۱۴۱۶ می تواند؟
اگر کمی به عقب و به روزهای پایانی تابســتان ســال ۱۴۰۰ 
برگردیم و به اظهارات محمود شایان مدیر عامل بانک مسکن 
توجه کنیم متوجه خواهیم شد که این بانک تخصصی هر سال 
و همزمان با رشد قیمت مسکن، پرداخت سقف وام مسکن را آن 
هم نه برای الان بلکه برای سال های آینده که قیمت ها نجومی 
تر از اکنون خواهد بود محول می کند. این یک شگرد است که 

اغلب بازاریها در پیش می گیرند و زمان می خرند.
شــایان مدیر عامل بانک مسکن سال گذشــته در شهریور 
ماه اعلام کرد که »با توجه به شــرایط تورمی و افزایش قیمت 
مسکن در سال گذشته بانک مسکن پیشنهاد افزایش سقف وام 
مسکن جوانان را به بانک مرکزی داده است. به این ترتیب این 
وام در تهران سال گذشته به ۴۰۰ میلیون تومان افزایش یافت و 
با توجه به افزایش قیمت ها، مجدد پیشنهاد افزایش سقف وام به 
یک میلیارد تومان را برای مسکن پس انداز جوانان دادیم که مورد 

موافقت شورای پول و اعتبار قرار گرفت«.

پس این اظهارات مدیر عامل بانک مسکن در سال گذشته هم 
وجود داشت و در سال های بعد هم ادامه خواهد داشت.

حال با ارزیابی قیمت مســکن در چند سال گذشته در خواهیم 
یافت که اگر قیمت مسکن نه جهش گونه بلکه مثل امسال بازاری 
آرام هم به یدک بکشــد می توان گفت که رشدی در حد تورم 
عمومی همواره بر این بازار حاکم بوده و متقاضیان خرید مسکن 
همواره از تورم عمومی عقب تر هستند. حال اگر رشد جهش گونه 

رخ دهد که این عقب ماندگی بسیار نمود بیشتری خواهد داشت.
متوسط قیمت مسکن در تهران در فاصله ابتدا تا انتهای دهه 
۹۰، رقمی معادل ۱۲۳۰  درصد افزایش پیدا کرد و از متر مربعی 
۱.8 میلیون تومان به ۲۳.۹ میلیون تومان رسید و در اسفند پارسال 
نیز این رقم در مرز ۳۵ میلیون تومان ایســتاد و امید است این 
عدد حداقل در تابستان امسال جابجا نشود و تغییر نکند که البته 
بعید است.شــاید برخی اعلام کنند که مسکن تا ۱۰ سال آینده 
فقط در حد عمومی رشد خواهد کرد و دیگر شاهد جهش قیمت 
مسکن به دلیل افت بیش از حد قدرت خرید متقاضیان نخواهیم 
بود باید گفت که مسکن همواره از نرخ تورم عمومی هم بیشتر 

رشد کرده است.
در فاصله ســال ۹۰ تا پایان ۹۹، نرخ تورم عمومی ۴8۲  درصد 

گزارش شــده است. به این ترتیب، در شرایطی که قیمت ها در 
سبد مصرفی خانوارها طی دهه گذشته، 8. ۵ برابر شده، قیمت 
مهم ترین کالای مصرفی خانوارها یعنی مسکن، ۱۳ برابر شده 
است. این عدم  تناســب تورم عمومی و تورم مسکن طی این 
۱۰ سال، خود یک سند روشن از این خواهد بود که مسکن شاید 
۴ تا نهایت ۵ سال از رشد نرخ تورم تبعیت کند و قطعا در ۱۰ سال 

دو یا سه بار جهش قیمت را تجربه می کند.
حال برگردیم به موافقت شورای پول و اعتبار که قرار بر این شده 
است تا متقاضیانی را که بعد از ابلاغ به بانک ها افتتاح حساب کنند 
در سال پانزدهم با وام ۲ میلیارد تومانی سورپرایز کند. شاید یکی از 
تفاوت های مهم حساب جوانان بانک مسکن با وام سپرده مسکن 
یکم )که عُمر آن حدودا دو سال است به سر آمده است( بی نیازی 
به سپرده گذاری یک باره و یکجا است. همین سپرده گذاری ماهانه 
خود یک ابزاری برای جذب متقاضی و ســپرده گذاری اســت. 
متقاضیانی که تصور می کنند در سال های آینده این مبالغ می 

تواند آنها را صاحب مسکن کند.
فرشید پورحاجت دبیر کانون سراسری انبوه سازان در گفتگو با 
»بازار« در پاسخ به این پرسش که آیا افزایش سقف وام مسکن 
جوانان را باید به فال نیک گرفت و می توان به خانه دار شــدن 
متقاضیان و خانه اولی ها با ســقف ۲ میلیارد تومان امیدوار بود؟ 
گفت: اگر گذشته تسهیلات مسکن در سال ۹۷ و ۹8 را بررسی 
کنید متوجه خواهیم شــد که همانند صندوق مسکن یکم که 
عمرش به پایان رســید، مسکن جوانان نیز کارایی خود را بعد از 
مدتها از دســت خواهد داد. پس بنابراین حساب مسکن جوانان 
نیز با جهش قیمت در بازار مسکن کارایی خود را نه در پانزدهمین 
سال، در همین سال های نزدیک و پیش رو از دست خواهد داد.

وی افزود: مادامی که در کشــور تــورم وجود دارد و تورم های 
سنگین به خصوص در کالاهای سرمایه ای مثل مسکن رخ می 

دهد اساسا سپرده گذاری بلند مدت کارآیی لازم را ندارد.
پورحاجت تاکید می کند که اگر تورم کنترل شــود می توان با 
سپرده گذاری تا حدودی به سمت خانه دار شدن حرکت کرد اما 
وقتی به یکباره جهش قیمت مسکن رخ می دهد و یا تورم های 
بالا را شاهد هستیم عملا از محل سپرده گذاری های طولانی 

مدت نمی توانیم امیدوار به خانه دار شدن جوانان باشیم.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور در پاسخ به این پرسش 
که به نظر می رسد این مدل سپرده گذاری نه برای خانه دار شدن 
بلکه برای جذب ســپرده باشد؟ تاکید کرد: قطعا این اقدام بانک 
مرکزی و بانک مسکن می تواند به تامین منابع و جذب سپرده به 

بانک مسکن برای پرداخت تسهیلات کمک کند.
به این ترتیب، حداقل مبلغ سپرده گذاری برای وام مسکن جوانان 
۴۰۰ هزار تومان شــده است. همچنین سقف تسهیلات برای 
حساب هایی که در سال ۱۴۰۱ افتتاح می شوند، در تقسیم بندی 
جدید مناطق جغرافیایی حساب جوانان که تهران، مراکز استان ها 
و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر و سایر مناطق شهری است، به 

ترتیب به ۲، ۱.۷ و ۱.۴ میلیارد تومان افزایش پیدا کرده است.
وام مسکن وسوسه کننده جوانان ۲ میلیاردی تنها به حساب های 
جدیدی که در ســال ۱۴۰۱ افتتاح شده باشــند داده می شود و 
صاحبان حسابی که از گذشــته افتتاح حساب کردند، براساس 
قرارداد و شرایط زمان افتتاح حساب تسهیلات به آنها پرداخت 

می شود. یعنی این افزایش شامل حال آنان نمی شود.
به این ترتیب وام مسکن جوانان دو میلیارد تومانی در سال ۱۴۱۶ 
به درخواست کنندگان تهرانی تعلق می گیرد. حالا سوال این است 
که با توجه به افزایش قیمت ها، کسانی که از قبل حساب سپرده 
جوانان بانک مسکن دارند با مبالغ اندک می توانند خانه خریداری 
کنند؟ راستی در سال ۱۴۱۶ قیمت مسکن و هر متر خانه چقدر 

است که بتوان از سقف وام و مبلغ ۲ میلیارد تومان استفاده کرد؟

نماینده بافق در مجلس شورای اسلامی 
گفت: ســوالی که از نماینــدگان طراح 
شفافیت قوای سه گانه باید پرسید این 
اســت که چرا با نادیــده گرفتن طرح 
شــفافیت آرا به یکباره طرحی جدید را 

مطرح کرده اند.
محمدرضا صباغیان نماینده بافق در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با تسنیم، در انتقاد از ارائه طرح 
شفافیت سران قوا از سوی جمعی از نمایندگان گفت:  

ما طرح شفافیت آرا را در ابتدای مجلس یازدهم در دستور کار قرار دادیم که بار اول 
رای نیاورد و مجدداً با استفاده از ظرفیت ماده ۱۳۰ آیین نامه داخلی آن را مطرح 
کردیم و هم اکنون این طرح در دستور کار جلسات هفتگی قرار دارد تا با تصویب 

آن، مجلس شفافیت را از خود شروع کند.  
وی افزود: با وجود شرایط فوق شاهد هستیم که با نادیده گرفتن طرح مذکور،  
دو فوریت طرحی به تصویب رسید که علاوه بر خلق الساعه بودن، دارای ایرادات 
متعدد اســت؛ از مهمترین ایرادات آن می توان به این مسئله اشاره کرد که با در 
صورت تصویب،  مصوبات غیرعلنی مجلس موکول به تصویب شورای عالی 
امنیت ملی می شود که این موضوع از این منظر که جایگاه و قدرت مجلس را 

از اساس تحت شعاع قرار می دهد، خطرناک است. 
نماینده بافق در مجلس عنوان کرد: ســوالی که 
از نمایندگان طراح باید پرســید این است؛ چرا در 
شرایطی که طرح شفافیت آرا حدود ۲ سال است 
در دســتور کار مجلس قرار داشته و ایرادات آن به 
مرور برطرف شــده و هم اکنون نیز در دستور کار 
جلسات هفتگی مجلس برای بررسی در صحن قرار 
دارد، نادیده گرفته می شود و به یکباره طرحی تحت 
عنوان شفافیت سران قوا مطرح و به سرعت فوریت 
آن نیز به رای گذاشته می شود. صباغیان با بیان اینکه  لازم بود ابتدا مجلس طرح 
شفافیت آرای نمایندگان را تعیین تکلیف می کرد و سپس به سراغ شفافیت در 
دیگر نهادها و دستگاه های اجرایی می رفت، عنوان کرد: با توجه به اینکه ارائه طرح 
جدید شفافیت، طرح شفافیت آرای نمایندگان را در وضعیت بلاتکلیفی قرار خواهد 
داد، ترس ما این است طرح جدید نیز به مرور به سرنوشت شفافیت آرا دچار شود 
و تلاش های مجلس برای تحقق شعار شفافیت در نهایت نتیجه ملموسی نداشته 
باشــد.  به گزارش تسنیم، دو فوریت طرح شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها در نشست روز یکشنبه )۲8 فروردین( به تصویب نمایندگان 

مجلس رسید. 

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با 
حمایت از عرضه خودرو در بورس کالا، 
گفت: بورس کالا بهترین بســتر برای 
حراج واقعی در کشور است که می تواند 
زمینه ساز کاهش و حذف حباب قیمت ها 

در بازار خودرو باشد.
حباب قیمت با عرضه خودرو در بورس می ترکد

به گزارش اقتصاد آنلاین،  »مهدی طغیانی«  در 
خصوص واگذاری ســهام ۲ شرکت خودروسازی 

ایران خودرو و ســایپا، اظهار داشــت: گرچه در این ســال ها بخشی از سهام 
شرکت های خودروسازی در بورس عرضه شده و به نوعی فرآیند خصوصی سازی 
شکل گرفته است، اما همچنان اداره این شرکت ها دولتی است و عمده اعضای 

هیئت مدیره این ۲ خودروساز توسط سهامداران دولتی منصوب می شوند.
وی گفت: اگر مدیریت ســهام دولت در این شرکت ها به بخش خصوصی 
واقعی واگذار شود و نحوه تصمیم گیری این خودروسازها نیز مانند دیگر شرکت ها 
انجام شود؛ به طور حتم این شرکت ها می توانند به سمت کارایی بیشتر و کاهش 

هزینه های تولید حرکت کنند.
طغیانی اضافه کرد: اگر دولت در جایگاه خود به عنوان ناظر، سیاست گذار، تولید 

کننده و خودروســازان قرار گیرد، به نظر می رسد، 
مشکل خودروسازان برطرف شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: از 
دلایل عمده ای که دولت موفق به باز کردن کلاف 
سردرگم و پیچیده خودروسازی نمی شود، این است 
که برخی از مسوولان در قالب سیاستگذار، ناظر 

است و نیز در تولید نقش دارند.
وی در خصوص فروش خــودرو در بورس هم 
گفت: در این شرایط که خودرو به کالای سرمایه ای 
تبدیل شده است، بهترین راهکار برای خروج از این وضعیت پیش بردن فروش 

خودرو به سمت حراج های واقعی است تا به دست دلالان بازار نیافتد.
طغیانی خاطرنشان کرد: بورس کالا بهترین و شاید به روزترین سیستمی است 
که حراج واقعی در کشور را رقم می زند، ایرادات آن برطرف شده و سامانه های 

مشخصی دارد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در پایان تاکید کرد: فروش خودرو در بورس 
کالا تصمیم بسیار خوبی است؛ اگر بتوان این اقدام را  برای خودروهای پرتیراژ 
انجام داد و همچنین ورود به بورس نیز تسهیل شود؛ به نظر می رسد بورس کالا 

بتواند حباب بازار را از بین ببرد.

مجلس ابتدا شفافیت آرای نمایندگان را تعیین تکلیف کند
شفافیت قوای سه گانه طرحی خلق الساعه است

حباب قیمت با عرضه خودرو در بورس می ترکد
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

عضو اتاق بازرگانی تهران: چیزی به نام درآمد نفتی نداریم!
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید نگاه غلط به پول 
حاصل از فروش نفت در طول ۶ دهه گذشته باعث شده، دولت ها به 

فروش ثروت ملی به چشم یک درآمد نگاه کنند.
به گزارش ایسنا، هر چند هنوز نتیجه مذاکرات هسته ای در وین مشخص نیست، اما 
امیدهایی به نتیجه مثبت این گفت وگوها وجود دارد و در این صورت در کنار امکان پذیر 
شدن دسترسی به منابع نفتی جدید، پول های بلوکه شده ایران در کشورهای مختلف 
نیز بار دیگر به کشور باز خواهند گشت.پس از نهایی شدن بازگشت پول های ایران از 
انگلستان، در روزهای گذشته خبرهای دیگری از احتمال آزادسازی دیگر منابع درآمدی 
ایران نیز مطرح شده، هر چند آمریکا این خبر را رد کرده اما به نظر می رسد مذاکرات در 
این زمینه همچنان ادامه دارد. اگر دسترسی به این منابع به فروش دوباره نفت متصل 
شود، قطعا دولت منابع تازه ای برای مصرف در اختیار خواهد داشت و از حالا این سوال 
و نگرانی به وجود آمده که این پول ها بناست در کجا هزینه شود و چطور می توان از 
مشکلاتی که در گذشته پول نفت برای اقتصاد ایران به وجود آورده بود، فرار کرد؟حسن 
فروزان فرد – عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران – در گفت وگو با ایسنا، از 
اهمیت مدیریت این منابع می گوید و معتقد است: این نگاه که اساسا پول های حاصل 
از فروش نفت یک درآمد اقتصادی است، اشتباه بوده و همین موضوع در طول تمام 

دهه های گذشته برای ایران مشکل آفرین شده است.
در صورتی که مذاکرات اخیر به نتیجه برسد، می توان انتظار داشت 
که دست دولت در تامین و مصرف منابع جدید اقتصادی باز شود. آیا 

می توان برای محل مصرف این منابع جدید اولویتی در نظر گرفت؟
در ابتدای امر ما باید به عملکرد دولت های مختلف در دهه های گذشته نگاه کنیم و 
اشــکالات بزرگ موجود در نوع نگاه به پول حاصل از فروش نفت را ارزیابی کنیم و 
سپس به برنامه ها و اولویت های امروز بپردازیم. اشکال کار اقتصاد ما از جایی شروع 

می شود که اساســا فروش نفت را جزئی از درآمدهای کشور به حساب می آوریم. در 
حالی که فروش ثروت ملی و مصرف آن در بودجه جاری و ســایر بخش ها نه تنها 
درآمد نیست که در واقع مصرف داشته های یک ملت است، موضوعی که در ابتدا در 
ظرفیت های شرکت ملی نفت دیده شده بود اما آنچه که در عمل رخ داد کاملا با این 

رویکرد تفاوت داشت.
چرا نمی توان به پول حاصل از فروش نفت به چشم یک درآمد نگاه کرد؟

برای درک دقیق این موضوع می توان یک مثال شخصی زد. آیا این منطقی است 
که به فردی یک خانه یا یک زمین به ارث برسد و این فرد با پول فروش زمین خود 
به سفر برود؟ آیا این منطقی است که پول فروش یک کارخانه، هزینه مدرسه رفتن 
بچه های خانواده را تامین کنیم؟ قطعا افراد از منابع ثروت خود برای هزینه های جاری 
استفاده نمی کنند و تلاش می کنند با این ثروت درآمد جدیدی به دست آورده و از آن 
به بهترین شکل استفاده کنند. در رابطه با نفت نیز ما باید همین سوال ها را بپرسیم. 
آیا این منطقی اســت که به یک ثروت ملی، به چشم درآمد نگاه کنیم و برای مدتی 
طولانی از آن در امور جاری استفاده کنیم؟ برای تغییر در شرایط، ابتدا باید نگاه کلان 

به موضوع نفت تغییر کند.
 این تلقی غلط از چه زمانی در اقتصاد ایران شکل گرفت؟

در تعریف ابتدایی بنا بود شرکت ملی نفت به عنوان یک شرکت ملی، منابع حاصل از 
فروش این ثروت ملی را مدیریت کند. به این ترتیب که پول فروش نفت در اختیار این 
شرکت قرار گرفته و این پول ها تبدیل به دارایی ها و سرمایه گذاری های جدید شود و 
سپس از محل درآمد این دارایی ها برای استفاده مردم و افزایش رفاه استفاده شود تا در 
نهایت پول نفت به عنوان ثروت ملی باقی بماند. در چنین تعریفی حتی وقتی دولت به 
این پول ها نیاز داشت نیز باید به نوعی از منابع این شرکت قرض می گرفت و سپس 
پول را باز می گرداند. در عمل اما نه تنها این اتفاق رخ نداد که عملا شرکت ملی نفت 

به شرکتی دولتی تبدیل شد و این تلقی به وجود آمد که پول نفت برای دولت است 
و دولت باید آن را خرج کند، همین نگاه غلط ما را با مشکلاتی جدی مواجه کرد که 

هنوز با آن مواجهیم.
با این تفاسیر اگر دسترسی به پول های تازه ممکن شود نیز نباید 

آن ها را بار دیگر به بودجه جاری گره زد؟
آنچه در رابطه با پول های نفتی در اقتصاد ایران به وجود آمده یک بیماری مزمن است 
که باید آن را درمان کرد. قطعا برای رهایی از این بیماری باید تلاش کرد و با یک برنامه 
ریزی دقیق شرایط را تغییر داد. این نگاه غلط باعث شده که منابع بلوکه شده ایران در 
کشورهای خارجی تا حدی پیش خور شود. یعنی چون دولت در گذشته این نگاه را داشته 
که پول ها برای هزینه کردن در اختیارش قرار خواهد گرفت، ارز حاصل از این فروش 
را به بانک مرکزی از پیش وعده داده و ریال گرفته و آن را مصرف کرده است. به این 
ترتیب اگر پول هایی تازه آزاد شوند، قطعا بخشی از آنها باید در اختیار بانک مرکزی قرار 
بگیرد تا بدهی های گذشته تسویه شوند. مابقی باید از سوی دولت با برنامه ریزی های 

جدید مصرف شوند که امیدواریم تغییر در نگاه در همین حوزه خود را نشان دهد.
 از دولت در چنین فضایی می توان چه انتظاراتی داشت؟

متاسفانه در گذشته بسیاری از دولت ها برای اهداف پوپولیستی و مردم گرایانه، اقدام 
به خرج کردن پول های نفتی در بخش های مختلف اقتصاد کرده اند و این پول ها را یا 
از شیوه هایی مانند یارانه مستقیما در اختیار مردم گذاشته اند یا با طرح های پر سر و صدا 
سعی کرده اند تاثیرگذاری خود را ثابت کنند. به این ترتیب این ثروت ملی برای اهداف 
کوتاه مدت مصرف شده و در نهایت تاثیرگذاری چندانی نیز نداشته اند. انتظار و امید این 
است که در صورت دسترسی دوباره به پول های نفتی، این مسیر بسته شود و به این 

ثروت واقعا به چشم یک ثروت نگاه شود.
 در سال هایی که دولت به این منابع نفتی دسترسی نداشته، تغییراتی 

در فضای کلان اقتصادی کشور ایجاد شده، آیا این نگرانی وجود دارد 
که با بازگشت پول نفت، این دستاوردها نیز نادیده گرفته شود؟

در شرایطی که دولت های مختلف در طول دهه های گذشته به پول نفت دسترسی 
داشته اند، وقتی بنا به دلایلی مانند جنگ، تحریم یا کاهش قیمت، دسترسی به این 
پول ها کاهش پیدا می کند در ابتدا یک بحران و مشکل جدی پدید می آید و در نهایت 
دولت ها مجبور به استفاده از ظرفیت هایی می شوند که تاکنون نادیده باقی مانده اند. 
برای مثال در ســال های اخیر که پول نفت در دسترس نبوده، استفاده از درآمدهای 
مالیاتی و بهره برداری از این ظرفیت به شکل جدی مورد بررسی قرار گرفته است، در 
شرایطی که برای دورانی طولانی این موضوع مغفول باقی مانده بود یا مثلا در اقتصاد 
ما ظرفیت های تولیدی و صادراتی فعال شده که تحت تاثیر تحریم های اخیر به آن ها 
پرداخته شده است. یعنی ما پس از مدتی طولانی به سمت درآمدهای واقعی حرکت 
کرده ایم زیرا پول نفت به دستمان نرسیده است. این همان ظرفیتی است که نباید آن را 
فراموش کرد و با کنار رفتن تحریم ها نمی توان بار دیگر به شیوه های سابق روی آورد.

 در عمل آیا می توان انتظار داشت که تصمیم گیران از پول نفت صرف 
نظر کنند؟

در ابتدا باید در نظر داشت که دولت در شرایط سخت مالی قرار دارد و برای عبور از این 
بحران ها به منابع ریالی احتیاج خواهد داشت که با تبدیل ارز ممکن است. پس به نظر 
نمی رسد لااقل در کوتاه مدت حکم به کاهش جدی نرخ ارز داده شود یا طوری ارزپاشی 
شود که قیمت ها ریزش کنند. از سوی دیگر اما دولت برای تبدیل ارز خود به واردات نیز نیاز 
خواهد داشت که این موضوع می تواند برخی دستاوردهای ما در سال های اخیر را تحت تاثیر 
قرار دهد. برای مثال در حوزه ای مانند لوازم خانگی، تولیدات داخلی به شدت افزایش یافته 
و سرمایه گذاری زیادی در این بخش شده است. اگر بنا باشد واردات در این حوزه آزاد شود، 
قطعا در نهایت به ضرر تولیدکنندگان خواهد بود. از این رو همانطور که در صحبت های 
اخیر مقام رهبری نیز به آن اشاره شد و بارها مورد تاکید قرار گرفت، سیاست های اجرایی در 
حوزه واردات باید به شکلی باشد که به تولیدات داخلی آسیب جدی نرساند و در عین حال 

امکان فعال کردن اقتصاد ایران در بخش های مختلف را به وجود آورد.


